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31.05.2023 ж.жарияланды 

Қазақстан Республикасының  
Премьер-Министрі 

Ә.Смайыловқа 
 

Депутаттық сауал 
 

Құрметті Әлихан Асханұлы! 
 

Сіздің назарыңызды жұмыртқа шығаратын құс шаруашылығы 
саласындағы жағдайға аударып отырмыз. Жыл басынан бері жұмыртқа 
өндірушілері өнім құнын арзандату үшін мемлекет тарапынан субсидия 
ретінде қолдау күтуде. 

«Егер қазір жедел шешімдер қабылданбаса, онда алты айдан кейін бізде 
барлық өндіріс тоқтап қалады және сала толығымен импортқа тәуелді 
болады», - дейді фермерлер. 

 Бүгінгі күні еліміздің құс фабрикаларында 12 мыңнан астам қызметкер 
жұмыс істейді. Құс фабрикалары облыста ең ірі кәсіпорындар бола отырып, 
жергілікті халықты жұмыс орындарымен қамтамасыз етеді және жергілікті 
бюджетті толықтырып келеді. Жұмыртқа шығару бағытындағы 34 
фабриканың жыл сайынғы салық төлемдері 3 миллиард теңгеден асады. 

Бір жағынан монополияға қарсы бағаны қатаң бақылауы, жұмыртқа 
өндірісінің өзіндік құнының өсуі, ал қазір таңда субсидия берілмеуі саладағы 
құс басының күрт төмендеуіне әкеп соғуы мүмкін. Бағаның маусымдық 
қалыптасуы, монополияға қарсы органдардың бақылауы қазақстандық құс 
өсірушілерді жаз айларында жұмыртқаны теріс маржамен сатуға мәжбүр 
етеді, яғни жұмыртқаның өзіндік құны 38 теңге, ал жіберу бағасы -25 теңге. 

АӨК-де жұмыртқа саласындағы рентабельділік ең төмен, субсидиялар 
тоқтатылғанға дейін 5% - дан аспайтын. Қазіргі уақытта кәсіпорындар теріс 
қаржылық көрсеткіштермен жұмыс істеуге мәжбүр. Салыстыру үшін, 2022 
жылдың қорытындысы бойынша өсімдік шаруашылығында, сүт және ет мал 
шаруашылығында рентабельділік 25%, ет құс шаруашылығында -15%. 

Жұмыртқаға беретін субсидияның күшін жоюдың негіздемесі отандық 
өндірушілердің халықтың ішкі қажеттілігін 100% - ға жабуы болды. Бұл ретте 
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өсімдік шаруашылығы ішкі қажеттілікті 200-300% - ға жабады, ал дотациялық 
қолдау өзгеріссіз қалып отыр. 

Нақты сандарды келтірсек, 2023 жылдың басынан бері жұмыртқа шығару 
саласына алынбаған субсидиялардың болжамды көлемі 4 млрд.теңгені 
құрайды. Барлық құс фабрикалары несиелерді жылдық 25% нарықтық 
мөлшерлемемен төлеп отыр. Саланың субсидиялауы жойылған жағдайда 
банктер қарыз алушылардың төлем қабілетсіздігіне байланысты жұмыртқа құс 
шаруашылығы кәсіпорындарына несие беруді тоқтатуы мүмкін. 

Ресей мен Беларуссияда астық өндірісінің жоғары өнімділігі мен төмен 
құнын (жұмыртқа құнында-65%!) ескере отырып, ЕАЭО шеңберіндегі 
отандық жұмыртқа өндірушілері мемлекеттің қолдауынсыз бәсекеге қабілетті 
бола алмайды. 

Құс шаруашылығы саласындағы өндірістік процестің ерекшелігіне 
байланысты (биологиялық активтер үздіксіз азықтандыруды қажет етеді), 
өндірісті уақытша тоқтата тұруы немесе ішінара қысқартуы көптеген құс 
фабрикаларының жабылуына әкеледі. 

Жоғарыда айтылғандарға байланысты, Асыл тұқымды мал 
шаруашылығын дамытуды, мал шаруашылығының өнімділігін және өнім 
сапасын арттыруды субсидиялау қағидаларына жұмыртқа құс шаруашылығын 
тез арада енгізу қажет деп санаймыз. 

Жауапты заңнамада белгіленген тәртіппен жазбаша түрде беруіңізді 
сұраймыз. 

 
 
Құрметпен, 
«AMANAT» Фракциясының депутаттары  
                                                                                               Е.Мәмбетов 
                                                                                               П.Казанцев 
 
                                                                                               
   
 
 
 

 
 
Орындаған Р.Құдияров 
74-63-50 
 

 



 

02
.0

6.
20

23
 Е

С
ЭД

О
 Г

О
 (в

ер
си

я 
7.

23
.0

)  
 

 

 
 
Оглашен 31.05.2023 г. 

Премьер-Министру 
                                           Республики Казахстан  

А.Смаилову 
 

Депутатский запрос 
 

Уважаемый Алихан Асханович! 
 

 Обращаем Ваше внимание на ситуацию в отрасли яичного птицеводства. 
С начала года производители яйца ожидают дотационной поддержки 
государства на удешевление стоимости продукции. 

«Если сейчас не принять оперативных решений, то через полгода у нас 
все производство встанет и отрасль полностью будет зависеть от импорта» - 
говорят фермеры. 

На птицефабриках страны работают более 12 тыс.сотрудников. 
Птицефабрики, являясь, зачастую градообразующими предприятиями в 
области, обеспечивают рабочими местами местное население, пополняют 
местный бюджет. Ежегодные налоговые выплаты от 34-х фабрик яичного 
направления составяют более 3-х миллиардов тенге. 

Жесткий антимонопольный контроль ценообразования с одной стороны, 
рост себестоимости производства яйца, а теперь еще и не выплата субсидий 
приведут к резкому сокращению птицепоголовья в отрасли. Сезонное 
формирование цены, контроль антимонопольных органов вынуждает 
казахстанских птицеводов в летние месяцы реализовывать яйцо с 
отрицательной маржой – при  себестоимости 38 тенге, отпускная цена -25 
тенге. 

Рентабельность в яичной отрасли самая низкая в АПК, до отмены 
субсидий составляла не более 5%. На текущий момент предприятия 
вынуждены работать с отрицательными финансовыми показателями. Для 
сравнения, по итогам 2022 года рентабельность в растениеводстве, молочном 
и мясном животноводстве 25%, в мясном птицеводстве -15%. 
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Обоснованием отмены субсидий на яйцо послужило закрытие 
внутренней потребности  населения на 100% отечественными 
производителями. При этом растениеводство закрывает внутреннюю 
потребность на 200-300%, а дотационная поддержка остается на неизменном  
уровне.   

Приводим цифры: прогнозный объем не полученных субсидий яичной 
отрасли с начала 2023 года составляет почти 4 млрд.тенге. Все птицефабрики 
платят кредиты по рыночной ставке 25% годовых.В случае отмены 
субсидирования отрасли, банки могут прекратить кредитование предприятий 
яичного птицеводства, в связи с неплатежеспособностью заемщиков. 

В России и Беларуси высокая урожайность и низкая стоимость 
производства зерновых (затраты на которые в себестоимости яйца – 65%!). 
Учитывая данный фактор, отечественные производители яйца в рамках ЕАЭС 
не конкурентноспособны, без государственной поддержки. 

В связи со спецификой производственного процесса в птицеводческой 
отрасли (биологические активы нуждаются в бесперебойном кормлении), 
временная приостановка, либо частичное сокращение производства приведет 
к закрытию большинства птицефабрик. 

В свзязи с вышеизложенным считаем необходимым в кратчайшие сроки 
включить яичное птицеводство в действующие правила субсидирования 
племенного животноводства, повышения продуктивности и качества 
продукции животноводства. 

Ответ просим предоставить в письменной форме в соответствии с 
действующим законодательством. 

 
 
С уважением,  
депутаты Фракции «AMANAT» 
                                                                                               Е.Мамбетов 
                                                                                               П.Казанцев 
 
                                                                                               
   
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Исп.Р.Кудияров 
74-63-50 

 


